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GENERAL REYNOLDS: Thfr Commission is in session • . You 

may proceed·. 

MAJOR l{ERR:. S1r, all members of the Commission, the 

· · Ac~us_ed. and, Defense Counsel are present. 

GENERAL. ~EYNOLDS: Defense may proceed. 

MAJOR GUY: If the Commission pl_ease, Colonel Takayama 

· was on the stand, I believe, at the conclusion of the testi­

mony last night, and is available in the event any more 

examination is desired. 

MAJOR KERR: We have no cross examination, sir. 

GENERAL REYNOLDS·: He may be considered dismissed. 

MAJOR GUY: Call Mr. Sunada. 

GENERAL REYNOLDS: Any occasion for this delay? 

MAJOR GUY: The witness is coming now, sir. 

SHIGEMASA SUNADA 

called as a witness on behalf of the Defepse, being flrst 

duly s~orn through Int~rpreter Yorioka, was examined and 

testified as follows through Int·erpreters Major ·Pratt, 

Sergeant Yorioka and Sergeant Ochi: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Major Guy) You will state your name. 

A Shigemasa Sunada. 

Q Where do you live, Mr. Sunada? 
I .,... 

l 
A (Through Interpreter Yorioka) Karuizawa, Nagan~ Ken. 

Q And what , is your business or profession?
! 

A , I am a lawyer • ·I 
) Have you been a member of the Japanese Diet? 

Yes, I have been a member of the Japanese Diet for 2, 
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years since I was 35 years old. 

Q And what district :fn Japan do you represent, in the 

Japanese Diet? 

-.A I . represen'ted the metropolis or Kobe. \· 
J 

, Now,· .Mr. ·Sunada, do you know General Yamashi'ta1 

Ye~, ! do. 

Q When did you first meet him? 

A When General Ugaki started his disarmament conferences, 

I was one or the members of the eommitte. I worked between 

the Minister of War and the ·Diet. At that time, I met with 

the representatives of the Army who came to formulate th19 

armament reduction plan, and at that time General Yamashita 

was a Lieutenant Colonel, am I have known him s j nce then. 

Q Well, what part did General Yamashita play in this 

reduction-of-arms program? 

A General Yamashita was serving in the capacity of for-

mulating this reduction plan. 

Q Mr. Sunada, ~re you acquainted with or do you know 

General Yamashita's reputation as an army officer, amongst 

the ·people of Japan? Just answer yes or no. 

A Yes, I do. 

Q Will you state what that is? 

A Among the Ar~y men, General Yamashita was known as a 

man or high virtue, and a man of the utmost integrity. 

Q What was his reputation .as a disciplinarian? 

.A , General Yama.shi ta was a man who demanded discipline: 

among his men. 

Q Now, Mr. Sunada, _did you, have occasion to serve with 

General Yamashita at Singapore? 
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.A Yes, I ~ve. 

Q And when did you go to Singapore? 
\ 

A I went to Singapore 'the year followi ng the outbreak 

or the war, and the date w~s March 5. I stayed there for 

three years and three months~ 
. i 

Q · What were your duties in Singapore? 

A ~r ~epresen~ed the citizens dt Japa?, an~ regarding the 

policies of General Yamashita I .expressed my opinion and my 

· views. 

Q When did General Yamashita leave Singapore? 

A This was in June 1942. 
.,

Q And do you know where he went from Singapore? 

A He left as a commanding officer of Manchuria • . 

Q Did he go through Tokyo at that t i me, if you know? 

A It was the desire of all hi s colleagues that General 

Yamashita should stpp enroute at Tokyo, but he was not able . 

to do this am directly went to Manchuria. 

~ Now, do you know why he .did not get to go through 

Tokyo? 

.A This I cannot I do not know. 

Q Was he ordered to •go directly -­

INTERPRETFR YORIOKA: He said , "However --" 

MAJOR GUY: Oh, I am sorry. 

A (Through Interpreter Yorioka, continuing) -- from the 

public discussions, it was rumored ,-that General Yamashita 

did not see eye to eye w1 th the Minister of. War at that 

time, so it was not the desire of ' the Minister of War · t~t 

General Yamashita should stop enroute at Tokyo. 

Q And who was the Minister of War? 
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.· A Tojo. · He was Tojo. 

Q Now, Mr . Sunada; was the Japanese victory at Singapore 

celeb.rated in . Japan? 

A. · The ·stronghold of Singapore fell on February 15, and 

·on February_18 the whole populace ee·lebrated -by· raising 

flags and· carryf!lg on a joyous celebration. 

Q Now, do you knav whether or not a . celebration was held 

by the Japanese troops in Singapore itself? 

A I met General Yamashita later, and as there was such 

a celebration within Jap~n proper I asked him about the con-

dition at Singapore. General Yamashita said that at that 

time he told his troops that, as the \I ar was not oYer, it 

was not the correct time to celebrate; and furthermore \ there 

were more than 100 9000 allied prisoners . So it was felt 

that it was not proper to celebrate the fall of Singapore 

at that time, and so instead a celebration of -- strike 

that -- a ceremony for the more than 3000 dead 'or injured 

was sponsored. 

,. 
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q Now, in connection with ~ is memorial service was a 

monument erected to the Japanese dead? Just answer yes or 

no. 

A Yes. 
' 

- Q · Now, state whether or riot General Yamashita also 
.! 

ordered :.the e·rection of a monument to the British? 

A -. I went to General Yamashita about. the plac_e where 

this memorial was to be made and .this place was Bukitema Road. 

At that time General Yamashita said, "That as there are no 

one here to commemorate the English dead it ,is very proper 

to set up a similar monument for the English~ 11 So a cross­

s~aped monument was put up a t the very spot and it is still 

there. This monument was in commemora tion of both British 

and ~ustralian troops. 

Q About when was that that these two monuments were 

erected? 

A These monuments were completed about one month 

before General Yamashita left Singapore, so General Yamashita 

attended or visited these monuments and put· flo.wers on them. 

Q Now, Mr. Sunada, what was General Yamashita•s 

reputation as being_either an extremist or a moderate? 

A He is of the moderate clique. 

Q And, what was his reputation as to being either in 

favor or disfavor .with General Tojo? 

A I believ~ he was in opposition to General Tojo's 

policies. 

Q All right. 

MAJOR GUY: Sir, I am now going to address some . 

questions to the witness concerning two additional witnes~es 
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whose.· statements here, the purpose of the. examination 

being to identify these witness-es whose statements I have 

'here -and whom we could not for various reasons have here 

from Japan. 

This · part of the exa,nina ti on is -for that purpose. 

G~NERP.L REYNOIDS: Very well. 

Q (By Major Guy) Mr. Sunada, you have previously in 

your testimony referred to Genera ~ Ugaki. Do you know 

General Ugaki? 

A Yes, I do. 

Q ·How long have you known -Gener a l Ugaki? 

A Almost forty years. 

Q Will you tell us briefly who General Ugaki is? 

A General Ugaki is known among the ~apa nese military· 

men as one of the moderate party. This moderate party 

favored that the . Japa-nese armaments should be just sufficient 

to maintain the national defense. 

Q And was General Ugaki twice 1iar Minister of Japan? 

A· Yes, he _was twice Japanese Mipister of Var. 

Q Can you tell us the years, approximately the years. ' 

when he was War Minister? 

A I cannot remember the exact dates, but I believe it 

was around or -about ten years ago. 

Q And the first time w~s in 1924, isn 1 t that right? 

A Yes. 

Q Was he ~lso Foreign Minister for a time in the 

cabinet of Prince Konoye? 

A Yes, he served in the cabinet of Prince Konoye for 

a while. 

-
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Q_ Do you kno¢ whether or not General .Ugaki . was at 

one time called upon by the Emperor t .a form a cabinet and 
l 

become Premier himself? 

A Yes, he was. 

Q _Do you know whether or not be succeeded in forming 

the cabinet? 

A No, it was not ·successful. · 

Q Will you tell us why? 

A The army extremists opposed him at that time and 

· in the Japanese laws an active Lieutenant General or a 

General must serve in the post of Minister of War~ · Because 

of this opposition from the army extremists this position .,,,..---
of the Min.is ter of War could not be filled and the cabinet 

could not be formulated. 

Q This is the same General Ugaki under whom General 
I 

Yamashita served in the War Ministry, as you have previously 

testified? 

A Yes, it is the same person. 

Q Do you know why General Ugaki could not come down 

from Tokyo wtth the rest of the witnesses? 
. 

A Yes, I have heard. 

Q And what was that? 

A General Ugaki g~eatly desired to come dowri here to 

serve as a witness but at Naguoka General -Ugaki was taken 
...-

ill and he was very .regretful of it. 

MAJOR GUY: Will you mark this as our next exhibit? 

(r tatement of General Ugaki 
was marked Defense Exhibit CC 
for identification.) 
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Q . (By Major Guy) Sha.,ing you this document marked 
I • . 

Defendant'~ ~xhibi t cc., I will ask you to state whether 

or n~t tha't is the signature ot General Ugaki? 

A There is no mistake about it. 

Did you see him sign that document?, 

I did not see him sign Jt but I have known him for 

a very long time; there is no mistake thet this is his 

signature. 

Q Jou know that that is his signature? 

A Yes, I do know it. 

MAiOR GUY: I will now offer into evidence , as " 

Defense Exhibit cc, the statement of General Kazushige 

Ugaki. 

GENERAL REYN0IDS: The exhibit may be r ead . 

MAJOR GUY: "Statement . of General Kazushige Ugaki. 

"My name is Kazushige Ogaki. I am a retired general 

in the Japanese rrmy and reside at Naguoka, Shizuoka 

prefecture,. Japan. 

"I have known General Yamashita since the year 1924, at 

which time I was Mipister of War and was engaged in the 

task of starting the reduction and reorganization of the 

Japanese J'rmy. General Yamash'i ta, who was then a Major, 

was assigned to the War Ministry. I then went out as War 

Minister but in 1929 came back-- in again as War Minister 

and General Yamashita, then a Lieutenant Colonel, was again 

in the War. Minis try as a · member o~ the Military .1\ ffairs 
' 

Bureau of the War Office • .He has been in the Bureau under 

the previous administration and stayed on under ·me. For a 

period of five ·years I was Governor General of Korea and 
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General Ya~ashita served there Brigade Commander in 

-1936 and 1937. I have qot retired from the army and -public 

life but h?ve ~~-pt · in touch at various times w1 th General 

' Yamashit.a. Due to my long association and cont~cts with 

, him~ I feel I know him intimately. I know h1s reputation 

both for his personal life and his professional life. His 
-

personal reputation is that he is -a strong character, clean 

and honest and of a kindly and gentle disposition. His 

p·rofessional reputation is . that he is c\n excellent and 

energetic soldier a_nd a firm but fair disciplinarian an~ 

liked and admired. by his subordinates. He is r-egarded as a 

general who has no political ambitions. 

"During the period of time I was War .Jinister, I took 

the position that the J~panese Army should be reduced in 

size but that, at the same time, it should be modernized 

and mechanized. It was my p·olicy that the army should be 

large enough only for the defense of the empire and not for 

any aggression. I· started ·tha t program during my first 

tour of duty as Tl'ar Minister in 1924 and then fin1shed it up 

during my second tour in 1929-1930. General Yamshita 

assisted in the preparation of the plans for the reduction 

of the army and the plan was carried through the Diet even 

though strongly opposed by certain factions, cliques and 

. the military• .General Yamashita's views, concerning the ,- . 

army reorganization and milltary policy -coincided with my 

own. After resigning my post as Governor-General of Kor.ea 

· · I received an order from the ' Emperor to form a cabinet 'but • 

'I could not do so because oS the objection from factions, 

especially in. the military, who had not forgotten that the 
,, 
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army was reduced at my behest. Later, when Prince Kcnoye 

was called upon to form a cabinet and I was designated in 

that cabinet as Foreign Minister. As such I came forward 

·with the pqiicy that · the ·so-called 'China · incident' should 

be settled and that peacefµl relations should be established 

with China~ I was able to stay on as Foreign Minister only 

about five months and was forced to resign becaus e of 

opposition within the nation and certain groups and f a ct ions 

who were against my policy of r estoring· immediate peace 

between Japan and China. During the period of my office, 

..however, I kept up r elations with China c1 nd advocated ·the 

policy of friendly r elations with the British Empire and 

the United States and maintained close association with the 

British Ambassador, Mr. Craigie , and the American Ambas-
, 

sador, Mr. Grew. 

"General Yamashita was not at anytime associated 

with any of the cliques, factions, or groups, tha t I have 

referred to as having oppos ed rny policies. It was my idea 

that there should be cooperation betweeri all countri es 

rather than war but my opponents belie ved ths t . Japanese 

policy should be based on military might. I believe that 

General Yamashita shared by views and opinions on matters ., 

of foreign policy as well as on the army reorganization. 

He· is well thought of by the people and is the typ~e of 

man needed for the future of the country• . 

11 K. Ugaki 

"KAZUSHIGE UGP.Kl. 

"Dated at Tokyo, Japan, this 
day of November 1945. 

"Sadao Otake 
- "W1 tnes s. 
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"Subscribed and sworn to before me this ,,. 

3rd day ·of Novem.ber 1945. 
I 

"Henry: .P. ·J\ndre 

"Capt •. JAGD. 11 

GENERAL iREYNOLDS: Are -there comments by the 

Prosecu ti on? 
~ 

M.l\JOR KERR: · Merely this, sir, the -Prosecution 

notes that th.is statement is by a ~an who ·ror a period of 

five years served as Japanese Gov ernor-General of Korea 

and further, th e statement points out that the Accused 

served as a Brigade Commander in Korea . 

GENERAL REYNOLOO: The comments of the Pros cution 

are noted. The document is accepted by the Commission for 

such probative VRlue, if any, as it shall be deemed to 

possess. 

(Defense Exhibit CC for 
identification was received 
in evidence.) 

,_ 
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3492 

C 



Q (By Major Guy) · Mr • . Sunada, do you know General Umezu? 
' 

A Yes; I do. 

Q And how long have you known General Umezu? 

A I !lave known him . trom 15 to 16 years hence. 

Q Have ·you been rel~ted to General Umezu by marriage? . 

A I .am not a relation of -General Umezu but I am of 

General Ugaki. 

.Q Will you tell us briefly who General Umezu is? 

A Toward the last part of the war General Umezu was 

Chief of Starr -- Chief of the General Staff. Before that 

he was commander in chief of the Kwangtung Province . -­

commanding general 'Of the ·Kwangtung Army. 

Q Has he long held important positions in the Japanese 

Army? 

A Yes, he }¥is. 

Q And what position is he now holding, if you know? 

A He was chief of the General Staff but, as the army has 

been dissolved, I do not know in what . position he is serving 

now • 

. MAJOR .GUY: Mark this for identification, please • 
. 

(Statement of Yoshijiro Umezu 
was marked Defense Exhibit 
No. DD for identification.) 

Q (By Major Guy) Mr. Sunada; handing this document 

. marked Defense Exhibit D~, I will ask you whose signature 

tmt bears. 

A This is the signature of General Umezu. 

Q · Do y9u know his signature? 

A I do not ·know his signature, but I actually saw him 

sign this at the offices of General MacArthur. 
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Q In Tokyo? 

A In Tokyo • 

.MAJOR GUY: I now offer in evidence the · s·tatement of 
-. 

General Ume-zu ide11:tified as Def~ndant 's Exhibit _DD. 

GENERAL .-REYNOLDS: Are there any comments by the 

Prosecution? 

MAJOR KERR: · Yes, sir. We note with interest, ~i'ir, 

that the man whose statement is offered in evidence for a 

pe~iod of five years. was commander in chief of the Kwangtung 

Army in Manchuria and thereafter was appointed chief of the 

Army General Staff, a post which he continued to hold until 

termination of the v,ar. 

GENERAL REYNOLDS: The document may be read by the 

Defense. 

(Defense Exhibit No. DD for 
identification was received 
in evidence.) 

MAJOR GUY: "Statement of General Yoshijiro Umezu. 

11 My name is Yoshijiro Umezu. I am gener~l in the 

Japanese Army and reside in the City .of Tokyo, Japan. I 

was ori"ginally commissioned in the army in 1904 and assigned
) 

to ~he Infantry. Thereafter I had company, regimental, 

brig~de and di~.ional commands as weil ·as various tours 

of staff duty •• For a period of time I was in command of 

the Japanese army at Tientsin in China and for a period of 

five years was Commander in Chief of the Kwantgung Army 

in Manchuria. I was relieved of this assignment last year 

and was appointed Chief of the Army General Staff, a _post 

which I continued to hold until~the termination of the war. 

I have knovm General Yamashita for about thirty years and 
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at several times 1n rur car.eers· we have served and 

I f~el that I know him intimately, He servea with me as a 

Captain in Switzerland and as an As~istant to the Military 
' -

Attache an~ also wi~h m~- 1~ the Ministry or War. I am . 
' ' 

acquainted with his general reputation and will state that · 
- ... t • • 

General Yamashita ~ears a reputation as being a man of ex­

cellent 'character arid or being an able soldier and officer. 

"In -1941 General Yamashita headed a Japanes~ army mis-
. 

sion to Germany, the purpose of which was to study the Germaft 

military establishment and to ascertain how th~ Germans had 

succeeded in building _up such a strong military force. 

Ge~ral Yamashita returned from Germany in July, 1941 and 

,stopped off in Manchuria where I was then stationed a~d 

visited me. He told me that Japan needed much reorganizing 

and that her armed services needed much improving before 

she would be ready for a major war. He particularly men­

tioned improvement of the Air Force and mechanization and 

motorization of the ground forces. 

"General Yamashita had no -connection wi tfi any political 

) ambitious . group or clique, supposing that such a clique did 

exist, as is evidenced .by the fact that he was not in 

Tokyo, e~cept for very. short · periods, during the last ten 

years. I am also aware of the grouping of · Jap·anese Generals 

in the mind of the American public .as 'political' ge.nerals 
/' 

.. ·· 

arrl otherwise. General Yamas})~.ta was not a political 

general as he spent most of _his time either in ~he field 

with troops or away . on military affairs duties in other · 
. 

countries. 

"At no time was any -policy directive. or order issued 

'. -~.-
' •_ i,f,,
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. 
?Y any high Japanese War Offi~~s directing or authorizing 

any Japanese troops to engage in any excesses such as murder 
\ 

or massacre of .civilians and the unnecessary destruction of 

property .or th~ mistreatment of prisoners or war. If any 

su.ch ·directive had been issued I am sure that. I would have 

· known it. 

111 believe, in 1929 General Ugaki was Wa_r Minister and 

at that time General Yamashita -- then a Lieutenant Colonel 

was in the War Office and in accordance with Ugaki's 

policy of r eduction of the army, Yamashita assisted in the 

preparation of . the plan for this reduction of the Japanes e 

army by four divisions. 

11 After the successful conclusion of the campai_gns 

against Malaya and Singapore, General Yamashita in the 

course of discussions of the war stated to me 'General, 

~we went in · the v1rong direction in this war' I gathered. -that 

he felt that our participation in the war had beerr unwise and 

he also stated that we should not have started the Japanese-

American war. 

11 As an illustration of the kindly and gentle nature 

of the man I wish to point out .an instance. · When General 

Yariashit _,;1 returned from Germany ·he brought me ·a gift and 

one might have expected from such a soldier to receive a 
.# , . 

sword or some weapon indicative of the military profession. ·· 

Instead_of that ·he bro1ght me a beaut-iful little sta·tue of 

a little girl ~ si~ting _on a bench. He see~ed to think 
,:-

that the 
'..; 

statue .was very pretty and eviden~ed _great 

pleasure in presenting it to me. 

11 When I learn of the charges now pen2-.ing ag·ainst.. . 
. .... 
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Gene·ral Yamashita, knowing him as I have for many years, I 

cannot believe' he \ wo~:].d order any such things' to be done or 

would cohdone his subord~nates doing such things, or would he 
. 

_permit such things to happen · if it were in his power . to stop 
. J:..-.__them ~----

(signed) "Yoshijiro Umezu 
Yosh1jiro Umezu 

11Dated at Tokyo, Japan, this 

day of Novemb~r 1945. 

(signed) Sadao Otake 
Witness 

11Subscribed anct sworn to before 

me this 3rd day or November 1945 

(signed) Henry n . Andre 

Capt., JAGD " 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted by the 

Commission for such probative value, if any, as it shall 

be held . to posses·s, 

The Commission will recess for approximately ten 

minutes. 
- ~ 

~ (Short recess·) · 

GENERAL REYNOLDS: The· Commission is in session. · 
.. "'' ' You may proceed. 

MAJOR ·GUY: Defense has no further questions or this 

witness. 

GENERAL REYNOLDS: .. .Cros·s examination? 

CROSS EXAMINATION 
•

Q (By Major Kerr) You were with Yamashita 1n the 

_Philippines? 

A No. 
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·. .. . . 

Q The Kwantung Army i } Manchuri~, the leaders .of that 

army were the most extreme militarists of Jap_an, were they 

not? 

A I do not believe _. that all the leaders of Kwantung Army 

were radicals • 

Q · As a group, though, as a whole, they were the most 

extr~me militarists, wer~ they not? 

A It is not so. 

Q Th j_ s man Umezu or how do you pronounce that? 

LIEUTENANT A.SANO: "Umezu"·. 

Q (By Major Kerr, continuing) Umezu; is it not a fact 

that he organized and controlled the Jap anese underground 

movement in China? 

A (Through Interpreter Asano) No. Duties of General 

Umezu did not call for such matters. 

Q How do you know .they did not? 

A General Umezu had been in the Imperi~l General Staff, 

and at other times was a Vice Hinister of War; therefore, 

he did not have much to do in underground movements _or -su~h 
•

action in China. 

Q You base your -answ~r entirely upon the fact .that he 
. --

held those two pos_i t ions? 

A General Umezu was not very well versed in matter~ re­

garding China, and therefore he didn't have much to do with 

affairs of China. 

Q Did the ·Kwantung · Army keep the Japanese Diet informed 

as to ifs plans and operations? 

A No, there were no reports submitted to the Imperial 
J 

Diet by the Kwangtung Army, and it is customary for any 
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such matters fror.i any unit to ~ to the War ·Ministry. 

Q How long were you with Yamashita in Malaya?
\ . 

A · I was with General Yamashita in Malaya for about 

three or fQUr months. How~ver, I stayed in Malaya for 

m_ore 'than three years • 

Q Duri!}!(what period of time, between what dates, were 

you with him there? 

A I was with General Yamashita since March 5 to sometime 

in June, until he left for Manchuria. 

Q· In other words, you were not in Malaya when Singapore 

fell? 
., 

A Yes, I wasn't there. The fall of Singapore was 

February 15. 

Q So that it was almost three weeks after the fall of 

Singapore before you ·reached Malaya? 

A Singapore fell on th~ 15th of February, and I arrived . 

there the 5th of March. 

Q Where were you before you went to Singapore? 

. A In Tokyo • 
... 

MAJOR KERR: That is all. 

GFNERAL REYNOLDS: - The witness is dismissed. 

MAJOR GUY: No further questions by Defense._ 

(The witness made a statement in the Japanese language) 

GENERAL REYNOLDS: Do not translate what he said. 

Although the witness has alre~dy bee~ dismissed when 

he · started to make his statement, the Commission desires 

to hear what was said. You may translate it. 

LIEUTENANT ASANO: 11 1\t this moment, I have a request 

to make to the 'commission,. and .I wish to speak regarding · 
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. 

thiS trial about the pUb~ C Opinion in Japan. II 

GENERAL REYNOLDS: That wili terminate the translation •. 
The witness . is dismis'sed. 

(Witness excused) 

.HIROMU HOS ODA 

called ··as a witness on behalf of the Defense, being firs~ 

dulr sworn through Interpreter Asano, wa~ examined and 

testified as follows through Interpreters Ma jor Pratt, 

Lieutenant Asano, and Sergeant Yajima: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Major Guy) You will state your name. 

A (1/ithout aid of interpreter) Hosoda, Hiromu. 

Q What is your rank in the Japanese Army? 

THE WIT NESS (Through Interpreter Asano): Hiromu Hosoda. 

Q (By Ma jor Guy) What is your rank in the Japanese Army? 

A (Through Interp_reter Asano) Colonel in the Japanese 

Army. 

Q What is your presertt assignment, Colonel Hosoda? 

A I am . on duty with the Ministry. of V.1a_r. 

Q And how long have you been in the Japanese Army? 

A Approximately 18 years. 

Q Are you in "t.he clc3:ss known as the "Younger Senior 

Officers" of the Japanese Army? 

A Yes • . 

Q Are you acquainted with-the reputation of General 

Yamashita as an officer, amongst the class of officers of 

the Japanese Army that you have described yourself ~s be­

longing to? 

A Yes . 
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Q Will 
\
you state what that reputat~on is? 

A -First or all, he is very well known for his strat~gy,
' · 

. as a strategist,.. amongst the Army circle. General Yamashita 

demanded strict discipline to· the younger oft'fcers. General 

Yamashita demanded strict discipline to his subordi_.nates but, 

oowever, on the other hb.nd he was very affectionate and kind 

towards his subordinates. 

Q Now, Colonel, what was his reputation amongst the junior 

officers, the class to which you belong, as to his being a 

moderate or extremist in military thought? 

A He was considered a moderate. 

Q Now, would you say that General Tojo was ·repited to 

lead the extremist school of thought in the Japanese Army? 

A Yes. 

Q Now, did you have occasion to visit General Yamashita•s 

headquarters in Singapore shortly af~er the fall of that city? 

A Yes. 

Q · Do you remember the circumstanc:es of a case of a 

Japanese_· noncommissioned officer who was charged with 

assaulting a -native woman during· the course of that cam­

paign? 
' I 

A Ye.s. 

Q Will you relate to the Commission the circumstances 

and what action was taken by General Yamashita in that 

case? 

A First of all, he court-martialed th~ ·noncommiss!one9 

officer who committed this crime. In addition to :punishing 
> 

this noncommissioned officer through court-ma·rtial, he · 

reprimanded the immediate superior officer of this non-
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commissioned 1ficer . · He not on1y punished this nonc.om­

missioned officer and reprimanded and warned the superior 

officer of this noncommissioned officer, but he published 

this fact throughout his subordinate .units. The purpose 

of this posting of this notice was to warn the Japanese 

Army against such crime, so that it will not take place 

_again. 

MAJOR GUY-: That is all" we have with this witne·ss . · 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Major Kerr) Di_d you take part in the so-called 

11 2:26 11 incident? 

A No . 

Q Have you ever served under General Yamashita? 

A I was a member of the inspection tour mission to 

Germany, which was under General Yamashita . 

Q Is that the only time you have served under Yamashita? 

A Yes~ that is all . 

Q What is your present assignment in the Japanese Army'? 

·A I am an official of the War r1inistry. 

Q What are your duties there? 

A I am in charge of the demobilization. 

Q . How long have you been connected with the War Ministry? 

A About a month and a half • ..... 

Q What was your assignment prior to that? 

A I was a staff officer of the General Staff. 

Q Was that in Japan, in Tokyo? 

A Yes. 

Q How long did you hold that asgignrnent? 

A Approximately five years. 
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Q Have you ever seen the official protests made by the 
I 

British government to the Japanese· government concerning the 
~. 

atroc1ties whic·h occurred in Singapore under General Yama­

shita? 

A No, I haven't. 

Q Have you ever heard or those protests? 

A No, I haven't~ 

9 When did you visit Singapore after its fall? 

A It was the latter part of February 1942. 

Q What day in February? 

A I do not remember clearly. It was sometime
., 

in latte~ .,,,..,-
February. 

Q Can you recall how long after the .Japanese troops 

entered Singapore, you reached the city? 

I. Approxim_ately 40 days after. 

Q Approximately 40 days after, is that correct? 

A I do no~ remember very clearly. However, I believe 

i~ was about 40 days after the Japanese .troops _came into 

Singapore. 

Q That is four zero days, is that co~rect? 

A . My memory are not correct. 

Q How long did you--rel'.Dlttn i~ Singapore? 
. I A Two ·days. 

Q · ·where did you go --rran there? 
. -

·A· Sumatra ·and Java. 

"Q How long did you remain there'? 

A In either places, I remained only one or two days. 

Q I want the record to be clear on this, so I repeat: 

You went to Singapore approximately 40 days after its.. 
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captur.e by the Japanesi' forces, and remained there two days, 

is that correct? 

l _Yes; it is so. 

Q You testified -that you heard ·that some Japanese soldier 
, 

was punished· by reason of hav·ing assaulted a native woman in 

Singapore? 

A· Yes. 

Q Do you know what punispment he received? 

A He was sentenced to t wo years confinement. 

Q And you said that his officer was reprim~nded? 

A Ye.s, he was very strongly .warned . ., 

Q Is . it customary in the Japanese Army to punish the 

officers of men who commit wrongful acts? 

A There is moral responsibility. 

MA JOR KERR: What was the answer? 

(Answer · read)· 

Q (By Ma jor Kerr) I r epeat the question: Is it the 

practice and the custom in the Jap anese Army to punish the 

ofricers ' of men who commit wrongful acts? 

A There are two types of punishment: first, by military 

court, or by law;· and on the other hand, there is a punish­

rrent for delinquency of supervisory responsibility. 

Q Under ·t-{hicrr of those two ciassifications did the 

punishment of this officer in Singapore fall? . 

A This officer in charge of that noncommissioned office: 

who committed the crime was punished by being r,estricted ·to 

his quarters, and which means that he could not go out on his 

free time or to associate with his friends. 

Q Under Japanese military law, is an officer ·_held respon-
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sible tor the wrongful acts of his men? 

A Yes,~- Jap81'lese otfioer is responsible tor the subor-

dina te •s acts. However, it is not legal responsibility', 

but it is a moral .responsibility. 

Q. And is he punishable by reason· of that moral respon-

sibility? 

A Yes, there are. What I meant to say regarding this 

moral responsibility is that in sone instances an officer 

is forced to resign from the service. 

MAJCR KERR: That is all of this witness, sir. 

I would like to say at · th1s time, sir, that tn view 
" of the tact that the Defense has seen tit to put on test i-

mony cone ern1ng the conduct of Yamashita I s troops in Singa­

pore, his disciplinary measures, his reputation and .~harac­

ter by reason of those acts in· Singapore, the Prosecut·ion 

will be prepared at the time of its rebuttal case to intro­

duce competent test.imony concerning the conduct of Yama­

shita• s troops in Singapore and during the Malayan campaign, 

as well as the acts or failures to· act of Yamashita. 
,· 

GENERAL REYNOLDS: Tbe com:nents of the Prosecution 

are noted • 
... 

Before we dismiss this witness, the Commission desires 

the Prosecution to explo~e further into this case of assault. 

Determine the severity ~t the offense, and determine espe­

cially if it involved rape. 

MAJOR KERR: Yes, sir. 
... 

J 
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Q (By Major Keri; Referring to the incident mere a 

Japanese solqier was pUhished ·by reason ·of his assault upon 

~ a nQtive woman in Singapore, do you know the. nature of that 

a-ssault? 

J A That event took plac·e, not in Singapore , but before 

.- the troops entered ~ingapore during the campaign and · the 

·crime that was perpe trated by the NCO wa s tha t hS funjured 

a native woman. 

Q How did he injure her? 
. . 

A The NCO during the night fired upon tpis na tive 

woman -without det ermining who .she was. 

Q Did he succeed in hitting her? 

A Yes. 
'-{ .r • 

Q It was not a case of rape or a ssault or intent to 

rape? 

A No, it is ·not so. 

Q Is that the only incident that ' you heard of wher e a 

J ~panese soldier was punished for his wrongful acts in or 

near Singapore? 

A Since I . was at Singapore only two days that was the 

only report I received. 

MAJOR KERR: That is all, sir. 

GENERJ\L _REYNOLDS: ~ny further questions by ·the 

Defense? 

Mf:JOR GUY: Yes. 
l' "',,• . • 

,:,0: ..'.. 

REDIRECT EXP,MINATION 

Q (By" Major _.Guy) Colonel Hosoda, in r~_ference to a 

question on cross-examination as to the respon.sibility for 

officers in the Japanese army_~or the misconduct of troops 
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. 

under them, .I beHeve you stated ~ hat they were held 

responsible when there WBtS administrative delinquency or 

delinque~cy~in ~~e administration of a command by those 

officers,. is tha.t right? 

MAJOR KERR: I do not recall· any. such ans·w~I'. I would 

like to have -the record read to make sure that that was his 

answer. 

Furthermore, I would like to have the Commission warn 

Counsel about leading questions. 

GENERAL REYNOLDS: There will be · no objection by 

the Commission to .further exploration of this subject if 

you will confine yourself to the testimony given by the 

witness. ••• 
In order not to confus~ the issue , the Commission 

feels you s·hould direct any further examination of this 

witness to the link between the authority granted a commander 

in the Japanese army and the responsibility. That is to 

say., if the command.er is given authority to do certain things 

and if he is held responsible for the act. · 

He is given authority to maintain discipline and he 

is ~- ·~_ respo~_sible in all · modern armies in the world with 

ma~~ce of discipline, we knml that. If' _you wish ~o 

explore along those lines ~~re is no objection • .. 
It you wish to explore along the line that a soldier 

,-

under the commander's jurisdiction .committed murder, and can 
...~-. :{~~ 

the commander.·,be convicted of murder -- oi-'..dour~Et, it would ,· . 

be pointless. · 
... 

The Commission will recess for ten minutes and the 

'· Defense can analyze .. the extent and nature~ of any further 
., ..., ... 
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cross~examination. 

(Short r ecess) 

GENER~L REYNOLDS: The Commission \ is ln session. 

·Does the Befense wish to cross-examine this witness further?. . . .. 
MJ',JGR ·GUY: Ve just have a couple of questions. 

GENERl' L R.EYNbLDS: •· You are cautioned then to let 
. . 

the witness answer the que.s.tion and not to phrase the 

question so that you indicate the answer that you expect and 

desire~ 

Proceed. 

Q (By Major Guy) Colonel Hosoda, when you say an 
\ 

officer is responsible for th e Acts of his subordinates, . 

to whom is he r esponsible ? 

A (Through Int erpret er Ya jima) It is the superior 
• 

officer's r e.s ponsibility. Strike that, pleas e . He would 

be r esponsible to his superior officers. 

Q Now, is this a crimina l matter or a criminal 

responsibility? 

A It is not a crimina l r esponsibility~ 

Q Now if the officer ip question was not at fault but 

had d~ne everything he could do under the _circumstances,... 
what action would ·his superiors take against him? 

A After he has done his best he 'will not be punished. 

MAJOR GUY: That is all. 

M/;JOR KERR: No further ques~ions, sir. · 

GENERIL REYNOLDS: The witness is dismissed. 

(witness excused) 
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KENS UKE Sf.KAS AKI 
\ 

called as a witness on bel)alf of the Defense, being first 

-duly. s~orn, was exa~ined and teatit~ed as follows through 

Interpreter- Yajima, w1 th Interpreter Asano· acting . as 11.che.ck" 

·Interpreter, assisted· by Major Pratt: 

DIRECT EYAMINATION 

Q. (By Major Guy) Will you state your name? 

A Sakasaki, Kensuke. 

Q Where do you live, Mr. ~akasaki? 

A Kama Kura. 

Q Is that near the City of Yokoyama in Japan? 

A Yes. 

Q And what is your business? 

A I am the president of a mining company. 

Q Do you have any other business es in J apan other than 

the mining business? 

A Yes. 

Q And what is that business? 

A Construction company. 

Q Are you doing any work for- the American forces in 

Japan at the present time? 

11 Yes. 

Q And what is the nature of the work you are doing 

for the American forces? 

f. ·ship re_pairing and also the construction of housing 

facilities for the American troops. 

Q How. long have you been engaged in that work? 

A About a month and a half. 

Q Now, do you know General Yamashita personally? , 
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p 
P · Yes. 

Q When and und er wha t circumstances did you first 

meet him? -. 
A · I met . him ·when I wa s first - inducted as a soldier. 

··Gener~l. YAmashi t a was a t that time . a 1st Li"eutenant -in my 

company. 
.. 

Q And you wer e a private? 

· A Yes. 

Q When was that? 

A About thirty-three years ago. 

Q And was tha t the start of your fri endship? 

A Yes. 

Q Your fri endship hns continued t hroughout the years 

since? 

Q Wher e in J apan is Gene r a l Yamashita 's r esidence ? 

A Kama Kura. 

Q That is the same·town you . live in? 

A Yes. 

Q Is Mrs. Yamashit a there in town? 

A Yes. 

Q Now, Mr. Sakasaki, I will ask you if you ar e famili ar 

with General Y?mashita's r eputation among the people of 

Ja~an as an army gen~ral and os a l eader? ,· 

A Yes, I do. 

Q Will you state to the Commission what that r eputation . 

is? 

A As a .soldier, General Yamashita is a fine soldier 

and c.1.s a man he is well respected. 

.. 
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Q From your personal knowledge of General Yamashita, 
\ 

referring particul~r.ly to his personal characteristics, 

would you 
.... 

say· that he justifies his reputation? 

- A- ·Yes. 

Q Now, did you have a conversation with General Yama-

shita in Manchuria in June or July of 1941? ~ 
A Yes. 

Q. And whereabouts did that conversation take place in 

Manchuria? 

A Hsinking, the capitol of Manchuria • . 
Q Was the ma~tcr of the world situation and the poss1-

bility of war discussed at that time between you and 

General Yamashita? 

A Yes, just a 11ttle. 

Q And what did General Yamashita say on that occasion? 

A He said in general that it was not a good idea to 

solve the internatid~l relationships by military actions. 

Q Did he believe that Japan should go into war or stay 

out of war? 

A He said that we sho.uld not · go into war·. 

M~JOR GUY: That is all of this witness. 

CROSS-EX/.MINATION 

Q (By Major Kerr) How long since you have served 

under Yamashi.ta? 

·A I served two years as · a soldier. 

Q l,t the time of this conversation in Manchuria in · 

1941 did Yamashita say anything as to methods of suppressing 

guerrilias? 

A No, not in particular. 
.. 
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Q · Did he say anything about the Chinese or Manchurian 
. I

civilians towards the Japanese forces? 

A General ~Yamashita has always visited the leAders of 

.Manchuria t .o .. see that they were living in comfort. 

Q · Did n.~., say anything during that conversati9n a bout 

th~ methods ?f dealing with unfriendly c+vilians in 

conquered areas? 

INTERPRETER Y/1JIMA: Will you r ead the question? 

(Question read) 

THE WITNESS: No , not in· particular . ( 
MAJOR KERR: That is all, sir. 

., 

MJ'.JOR GUY: Nothing further. 

GENER/,L REYNOLDS: The witness is dismissed. 

(Witne ss excus ed) 

,-
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MAJOR GUY: Mr. Tsutornu Nishiyama. 

TSUTOMU NISHIYAMA 
"'; 

called as ·a witness on behalf of the Defense, being first 

duly sworn, was examined and testified .as follows: 

MAJOR GUY: This witness will testify in English. 

MAJOR KERR: Do you understand E]lglish? 

THE WITNESS: Yes. 

MAJOR KERR: Please be s eated. Please speak. 

loudly nnd talk to the Commission. 

THE WITNESS: Yes. 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Ma jor Guy) You may stnte your name. 

A Nishiyama, Tsutornu. 

Q And ',!here do you live , Mr. Nishiyama? 

A Tokyo~ 
-

Q And v,hat is your business at the present time? 

What is your occupation now? 

A 9overnment official. 

Q And what position do you hold ~1th the J apanese 

Government? 

A Vice-President of the Central Liai~on Board that 

denls with _American Occupation Army. 

Q The Central Liaison Board or office is the connect-

ing · link, :i.s it, betwein ·the Jnpanes-e·· Government and 

the American Forces? 
-a 

A .Yes. 

Q And as such are you in constant contact ,.,i th the 

American Army Headquarters in Tokyo? 

A Yes, ·I am. 
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·Q How long have you held this office? 

A From trto be~inning of October • . 

~-q · . What is your business ordinarily? 

A I v,as for a ~lqng time bank employee and ba_nk 

director or bank president and also gove~nment officer. 

Q Did you live in the United Stat es for a while? 

A Yes. 

Q And toll us when you lived 1n the States? 

A Along 1934 to 1936, and from 1937 to 1942. 

Q And what were you doing in the States? · 

A On my first visit I Y1as there as bank manager,·and 

the second time I •1as J apanese Government Financial Com­

missioner in New York. 

Q .lerc you in New York City on the first tour nlso? 

A Yes. · · 

Q And ,·ihat bank were you with? 

A Yokohamc. Specie Bank. 

Q Where were you when the \'1ar started? 

~ In Washington. 

Q And nere you interned? 

A Yes . 

Q And v,hen were you r oturned to Japan'? 

A August 1942. 

Q And where did you go ,,after that? 

A I went to Manchuria as bank president. 

Q And how long did you remain in Manchuria? 

A About trio years. 

Q Now, do you lmow General Ye..mashita'? 

A Yes, I do . 
.. 
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Q And how long have you lmm·m him? 

A We wer e school chums in high school a t Shikoku. 

Q At where? 

A 

Q 

· Shikoku. 
. . 

Have you ma intained an as·sociation with Gener al ,.. 

Yamashita i n ~11 the year s s ince then? 

A· No. We lost track of each other until the "China 

Incident" broke out. 

Q That wa.s in about 1937'? 

Yes. 
., 

Q Nov, , di d you keep track of him by r eputation?.,,,-
A I beg your . pardon? 

Q Did you lmow hi m or wer e you acquainted wi th his 

r eputation? 

A Oh, yes . 

Q And did you s ee each other a t a ll during that per.iod 

of time? 

A Yes; from time to time . ' 

Q From time to time you would s ee each other? 

~ Yes . 

Q So you did maintain that contact? 

A Yes . 

Q Nov, , do you lmow Gener al Yamashita•s r eputation 

amongst the ,civiliQn population in J a pan as an army offi­

cer- and as a leader? 

d. Yes, I do. 

Q Will you tell this Commission what that -reputation 

is? -
A The r eputatio_n of General Yamashita was a strong man, 
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honest and not politically-minded. He was lobked upon 

with favor by 
\ 

the Japanese public because he did not 

be~ong to the cliques -- army cliques -- which attempted 

to cnpture the political power in Japan._ 

Q ·. How was he regarded in his political inclinations 

.. by the people? As a moderate or as e.n extremist? 

A He was considered to belong to the clique of 

moderates. 

Q What is his s to his personal 

characteristics? ·. 

A , He? is believed to be of very fine and lofty 

character; hon~st, straight and frank . 

Q What is his r eputation for his human sid·e , for 

making ond keeping friends? 

A He is believed to be very kind, affectionate and 

sympathetic. 

Q Did you haven conversation with General Yamashita 

prior to his coming to the Philippines? 

A Yes. 

Q And whereabouts e.nd when did ·that conversation 

take place? 

A It happened on September 24, 1944, nt his official 

residence in Manchuria. 

Q And did he tell yo~ at that time that he was leav-

ing? 

A Yes. He confided to me that he was leaving 

Manchuria for his new position in the south. 

Q Did you make any statements to him_concerning th~ 

status of the war? 

3516 



A Yes, I did. 
I 

Q And v,hat did ' you say to him about the war at that 
" 
time? 

A I told him tho.t it was very togrottnble tha·t he was 

g~ing away because I ,;ias sure, wherever he· might go --: 

b.ecause I was sure that he'· was to bo beaten. On. the other 

hand, he had the respect of the army and he enjoyed the 

confidence or th~ people and he was looked ~pon as one of 

the important men ~ho handled momentous and important 

affairs when Japan ,1as definitely beaten nnd defeated . 
., 

Q Did you feel .., 
that the. ~ar --

MAJOR KERR: May I have that nnswer read by the 

r eporter? 

(Answer read.) 

Q (By Maj or Guy) Did you feel that the ,·,ar nt that 
o( ~ I! 

time was in a despernte ste._ge for JapanJ 

A Ye~, I did • . 

MAJOR GUY: That's all. Your wi~ess. 
f 

CROSS EXAMINATION 

Q (By _Maj or Kerr) Whot were you doing in Manchuria 

in 1944? 

A I? 

Q Yes. 

A· I was the president of the Manehurio.n Bo.nk. 

Q How long ho.'d · you held that position? 

A About two years. 

Q How long had you been in Manchuria? 

A Two years. .. 

MAJO.R KERR: That is a 11, .sir • 

GENERAL REYNOLDS: - The witness is ~dismissed. 
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COLONEL CLARKE: G.ert.eral Yamashita. 

TOMOYUKI YAMASHITA 

'· called as o. witness in his own behalf, being ·r1rst duly 
. -

sworn through Interpreter Asano _, was_·exo.mined and testified 

as ~ollows through Interpreter Yajima,· assisted by Inter­

preter Asano and Interpre~er Pratt: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Colonel Clarke) Pleo.se state your name. 

A Tomoyuki tamashitn. 

Q What is your home address? 

A Kamakura. 

Q What was your rank in the Japanese Army nt the time ,..._ 

of your surrender? 

A General in ~ho army. 

Q What was your assignment prior to the surrender? 

A Commanding General of the 14th Area Army. 

Q Where were you stationed before you came to the 

Philippine Islands? 

A Ivtanchurin. 

Q When did you first learn you were assigned to a 

command in the Philippine Islands? 
, ·. 

A At Manchuria. 

Q What date? 

A 23rd o! October, 1944. 

(Interpreter Yajima interrogated the witness.) 

THE WITNESS: (Through Interpreter Yajima) · 23rd of.. . ... 

September, 1944. 

Q (By Colonel Clarke) When did you first assume com-

mand of the: 14th Area Army? 
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A 9th of October, 1944. 

Q Where did you establish your headquarters at that 

time? 

A Fort McKin~oy. 

Q Wher0 did you ne~t establish your headqunrters? 

A Ipo. ·, -
Q On what date? ,. 
A 23rd or -- 26th of December or last year. 

Q Did you establish a headquarters in the City of 

Mmila betuoen 9 October 1944 and 26 December 1944? 
., 

A No, sir. .,,,..,­
Q Did you have a headquarters in the City of Mnniln 

': . at any time since you have come to tho Philippines? 

A No, sir. 

Q How soon after you assumed comml;l?ld of the ·14th Area 

Army did the Americans lnnd at Leyte? 

A Nine days after I took my command the Americans 

- made their landing •. 

Q What was the mission assigned to the 14th Area 

Army? 

A The defense of the Philippine_Islands. 

Q Will you describe the general state of affairs which 

existed in the 14th Area Army group at the time you 

o.s ru med comnufnd? · 

INTERPRETER YAJIMA: Read the quest~on, please. 

(Question read.) ·• 

A They were in a state of -- (witness interposes in 

netive tongue) -- They were in nn ·unsatisfaetory condition.
) . 

For exam~le, .the chief of staff or tho .headquarters was 

C , 
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sick in bed. · Among the old staff members there were only 

three left, ·and the new stnrr offi~ers .were not tomilinr 

with the_conditions· the.t existed in tho -Philippine Islands. 
. ~ 

· Q · __Wer-? ~0~0 _sufficient troops' in the. P~li~pine 

Isl~ds with ,,..,hich ._to nccomplish your mission? 

A At .thnt timo
~ 

_the
. 

·strength wns insufficie~t. We 

needed about five more divisions. 

9 Were thoro sutticient military supplies for tho 

dofenso --

A No. We needed food, gasoline and transportation 

facilities particularly. All supplies were doficiont, 

pnrticulnrly the food, gasoline and transportation 

facilities. / 

Q Whnt uore the relatio s existing between the J npan-

cse _Army and the Filipino population? 

A Among the Filipino,, there were considerablo anti-

Japanese feelings that ex1sted. 

Q When you assumed command of the 14th Area Army 

Group, were you the supreme commander in the Philippines? · 

·A I was· not the supreme commander. 

Q Who was·· the supreme commander in the Philippines? 
. ' 

. A Commnnder in Chief of the Southern Army, Tcrauchi. · 

Q Where wo.s his hendqunrters? 

A The City or Moniln •. 

Q For ~ow long a time after you assumed command qf 

the 14th Area. Army Group was Mo.rshnl Terauchi your 

superior in the Philippines? 

A I was under the .command of Terauchi until the 30th 

or August of 1945. ' . ·
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Q · Was thfJro an riir torce command in the Philippines? 

INTERPRETER YAJIMA: Will you repeat thnt, plense? 

(Questi~~ rend·.) 

CO_LONEL CLARKE: Mey I change. thnt question; s'ir: 

Q (By Colonel ~larke) Was there nn air force in the 

Philippines?" .. 

A (Through Interpreter Yajimn) Yes. 

Q What was tho designation or thnt ·force? 

A The 4th Air Army. 

Q Who was the commander of ·the 4th Air Army? 

A Lieutenant Gene~al Tooinnga, 

Q Wo.s the 4th Air Army under your COCIIIland? 

A No. 

Q W.as there a Maritime Tro.nsport Command in the 

Philippines? 
- .. 

A There was the 3rd Maritime Transport Command of the 

army. 

Q Who was the co~anding officer of thnt unit? 
... 

A Major General lnadn. 

Q Was the Maritime Transp~rt Comm~d under you? 

A No. 

Q At the time that you assumed co~and of the 14th 
. ' 

Area Army Group in the Philippi~ps, were there other 

troops .in the Philippines which were not ,under you? 

A Yes. Besides the 4th Air Army, the 3rd Maritime 

Transport Command, tnere were npproximntely 30,000 men 

who. were directly under the command ot the Grnnd Imperial 

Headquarters . n11d the Southern Army~ 

Q Calling your attention to Defense Exhibit J, which 
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is th:1s chnrt to the left ' ?indicating), does tlIBt chart 
J 

set forth ~ccur nt ely the cho.in of commo.nd in the Philip­

pine~ ns of 9 Optober 1944? 

A · It shov1s the che.ih of command when I o.rrived in the 

Philippines on October 9. 

Q _. What wq.s the Imperial Gener a l Headquarters plan for · 

the d·ofensc of Leyto? 

A · . The instructions designated by the Southern Army 

Hea.dquart furs w~s that the navy and the a ir forces will 

carry out tho decisive battle . The army units· wi+l 

cooperl:'.te with them on Leyte , and in thnt vicinity, and ., 

stop the American l andings. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will r eces s until 

1:30. 

(i- 1hereupen'\a r ecess was t aken until 1330 hours, 

28 November 1945.) 

.. 

3522 
... 

http:cooperl:'.te
http:commo.nd


' 
AFTEJWOON ~ESSION 

\ 

(The trial. w~s resumed·, pursuant to recess, at 1330 

hours.) 

TOMOYUKI YAMASHITA 

the witness on the stand at the time of recess, having been 

previously· duly sworn, was examined ·and further testified 
. . . . 

as follows through Interpreter Yajima, with Interpreter 

Asano acting as "check" Interpreter, and assisted by 

Major Pratt: 

DIRECT EXAMINATION (resumed) 
,,

GENERAL RE~OLDS: The Commission is 1n session. 

You may proceed. 

MAJOR KERR: All the members of · the Commission are 

present, the Accused and Defense counsel are present, sir. 
' • 

COLONEL CLARKE: Will the reporter read back the last 

question and answer. 

(Question and answer read.) 

Q (By Colonel .Clarke) Was any change made by the 
- . 

Imperial Headquarters 1n·"'tha.t plan at a later date? 

A There was a change 0£ orders later. 

Q When was that change made? 

A I remember this _as being October 22~d. According 

to this new plan the greatest troop streng h possible 

will be sent trom Luzon to Leyte and tb assist 1n the 

-decisive battle with the NavY and Air Corps. 

Q To what extent did the execution of this plan 
. . ; W· 

affect the operations 1n your headquarters? 

A. It was a basic change ~on the Luzon plan so myself "· 

.and the members or ·my headquarters were busy day and night 

.... 
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and· even at that we were short of time. 

Q · · 1 To what extent did }"ou s.ucceed in carrying out these 

orders from the Supreme Southern Headquarters?. 
A In_order to carry out the orders from the Southern 

Army· I sen~ approximately 50,000 troops to Leyte,· but the 

~ituat~on _wa~ -that duet~ the air attacks and attacks from 

the submarines that only half of the troops ·actually 

arrived at Leyte. 

Q When did it become apparent to you that the battle 

of Leyte had been lost? 
' A That was about the 7th of December when the Americans 

landed on Ormoc Bay. 

Q Did you receive any orders at that time from the 

Supreme Southern Command? 

INTERPRETER YAJIMA: Will . you read the question? 

(Question read.) 

THE WITNESS ; Yes. At that time the orders came 

from ·the S01.ithern Army Headquarters to carry on the L~yte 

canipaigri. Therefore, I obtained additional troops from 

Luzon and issued an order to this effect: To make a 

counter-landing on Carigara Bay and attack the American 

troops. 

Q (By Colonel Clarke) After the battle for Leyte had . .~ 

been lost what was your next problem? 

A It was the defense of Luzon. 
_,... ' 

Q What was the first ac~on .you had to take in order · 

to -solve this problem? • 

A To increase the strength of the troops and to unify 

the command. ·.. ~ 
~- -
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· Q What actions did you take to procure reinforcements? 

A I ma~e ~a req~est to the Supreme Commander of the 

Southern Army for reinforcements and approximately_three 

div.isions gradually arrived 1n December, during the .month 
I , 

of December, but during the voyage the reinforcements en­

countered attacks from the air and from subm~rines ·. There­

fore, the troops that actually arrived were about one-third 

or one-half of the original strength. 

Q What did you do to get unity of command? 

A I made a request to the commander of ~he Southern 

Army to put under my · command the 4th Air Army, the 3rd 

Maritime Transport Command of the Army , and the 30,000 

troops that were under the command of the Southern Army 

and the Imperial Headquarters. 

Q When did you get these other commands? 

A The 30,000 troops which were under the direct , 

command of the Imperial General. Headquarters and the 

Southern Army came under my command at the beginning of 

December. The 4th .Air Army came under my command on the 

1st of January; the 3rd Maritime Transport Command came 

under my command gradually from about the middle of 

January to the middle ·of February. 

Q . Did you get ·· command of the naval troops in the City 

of Manila? 

A The Navy was not -under Ill,)' command until the very 

enc;l_, bu-c the Navy land units which were stationed in 

Manila came under my command as of the 6th of January for 

tactical purposes. The Navy never came under my command. 

"' INTERPRETER YAJIMA: Will you correct the· first pa.,rt? 

,: 



,,,,,-­
GENERAL REYNOLDS: Let us have the last two questions 

and answers read by the reporter. 

(Record read) 

Q . (By Colonel-. Clarke) What were the tactical purposes- ,. 

of which you have spoken in relatio n to the control over 

the Navy troops in the City of Manila? 

A These were the long-standing orders which was an 

agreement between the. Army and the Navy in Tokyo and 

according to this in the event that the Navy would operate 

in land warfare· they would come under the command of ,. the 

Army. 
., 

,,-
Q Do you mean, then, that in so far as Naval troops 

were concerned you had tactical control of Naval troops 

when engaged in land operatio~s only1 

A Yes. It was only tactical command; for instance, , 

command to advance or to retreat. It did not include such 

things as personnel, punishment, billeting, supply. 

Q Realizing that the battle of the Philippines had been 

lost,what strategic plan did you adopt relative to the · 

defense of- Luzon? 

INTERPRETER YAJUHA: · Read the question. 

(Question read) 

fl After the battle of Leyte was lost my immediate con-

/ cern was the defense of Luzon. So I made my plans according 
-

to these lines. 

Q (By Colo:nel Clarke) What was that strategic plan? 

A Taking· advantage of the mountain terrain, my plan 

was to establish .three strongpoints: in the north a stron8-

poi_nt at Baguio and Balete Pass; the second ·strongpoint was 
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~est of Clark Field; the third strongpoint in mountains 
l 

east of Manila. The.se _plans were to carry out a delaying 
~. 

action• 

. ·Q - Why did you adopt this delayed-action str.ategy? 

t. ·In view·. of the Leyte operations I realized that thnt 

decisive battle was impossible • Therefore I decided on 

. a delaying action to divert as much American forces in 

Luzon so as to keep them from attacking Japan as much 

as possible. In my experie~ces with the Leyte operations 

I realized the ~merican air forces and Navy were exceedingly· 

superior to ours and also the fire power of the ground 

forces were superior and very mobile. Therefore I knew 

that I could not conduct a warfare on a flat land. There­

fore I employed a delaying action in the mountains. 

~ Where did Manila City fit into this ' picture? 

A ·I decided to put Manila outside the battle area. 
I 

First, the population of f..fanila is approxiIIllltely one 

million; therefore it is impossible to feed them_. The 

second reason is that the buildings are very infl_ammable. 

The third reason is that becau~e it is a flat land it re- · 

_ cp1ires tremendous number of strength to defend it. For 

these three reasons ~y pol_icy or plan was to leave Manila 

outside combat zone. 
~ 

Q What orders, if any, were issued by -you to effect 

the evacuation of Manila? 

A The evacuation-of-Manila order was issued to Major 

Genei•al Kobayashi of the Manila Defense Command and to 

Lieutenant General Shimono of the Line of Connnunications 

Command, and also I ordered my Chief of Staff to inform 
,. 
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the Navy and the 4th Ait Army, not under ~Y command, regar­

ding my plans. 

Q Was this order carried out by the Army troops? 

l\. The .'\.rmy unj.ts evacuated Manila .gradually in accor-
- . 

dance wit~ my· or)iers. 

Q When did you ~ssue orders to eva cua t e Manila to the 

various units und"er your command? 

A The middle of December. 

Q How many Army troops rema ined .in the City of Manila 

at the time 6f the battle of Manila? 

A -~pproxima t ely .1500 or 1600 of the army troops. 

Q What mission had been assigned to this det a chment 

of troops? 

A Those I ment i oned, including the Noguchi De t a chment, 

their miss ion vms to guard military supplies, to protect 

the milit t.ry supnly ro~te, and to obta in oil. 

Q Did the Naval troops ev~cuate the City of Manila ? 

A Just a part of the Navy left, but the ma jority --

On or about the 13th of February I received a r eport ·to 

the effect that, while just an ele~ent of the Navy had 

· evacuated the city, the ma jority stlll remained in Manila. 

COLONEL CV.RKE: Let . me have that answer read back. 

(Question and answer read) 

COLONEL CLARKE: Will you read the last question back 
,-

and have the interpreter repeat it to the witness? 

(Question rend) 

(Translated by Interprete.r Ya.jima) 

GENERAL REYNOLDS: Please be certain to talk unusuc1lly . 
I 

loud because it is very difficu~t to hear. 

( 
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THE .WITNESS (Through ~nterpreter Yajima): 

part of the Navy did . evacuate, but, according to what I 

heard later on, which was on or about the 13th of February, 
' ' the g.reater pa-rt 

. 
of- the Navy. ·· troops .were still in~Manila. 

, r.. Q (By Col_onel Clarke) What did you do upon learning 

'that a l _arge numbei;- of the Navy had .-:r eIJ?-nined in Manila ? · 

A I heard this, ·s·o I immediately sent an order to -the 

Shimbu Shudan. The order was to the effect the.t, in · 

accordance with our original plan, to ' evacuat e -immediat ely 

all the Navy troops from Manila. 

GENERAL REYNOLDS: We will r ecess for a pproxima t ely 

ten mi-nutes. 

(Short recess) 

) 
• / : 

•• A .-
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~ 

GENERAL· REYNOLDS: The Commission is in session. 

Tho Commission ,wishe·s to inquire of Senior Counsel 

whether the Accused has ·been inform~d of the procedures 
• I 

ordin2rily i~ ~ffect at militery hea~~ngs, reg~rding an 
. .. 

accused person testifying in his own behalf. 

COLONEL CLARKE: He has been, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Does he uruiers·t and that he is sub-
' ' j ect to cross examination? ". 
. f .' 

COLONEL CLARKE: · He does, sir. Does the Court 

desire to interrogate him on it? 

GENERAL REY.NGLDS: If Senior Counsel hns instructed 

him in the metter, we wi!l prO'Ceed. 

COLONEL CLARKE: Do you vmnt me to ask · him if he 

is satisfied? 

GENERAL REYNOLDS: You may ask him if he is satis­

fied with the explanation you have mo.de. 

(M,aj or Pratt, Lieutenant Asano and Sergeant Oishi 

now acting as interpreters.) 

Q (By Colonel Clarke) Wero you explained the right 

you would have as a witness in a hearing before this 

Commission, concerning your testimony? 
. ··~ 

A (Through Major Pratt) The e:,q, lanation was satis-

factory, and I understood fully. 

Q And did you or did you not state that you desired 

to be sworn as a witness in this proceeding? 

A Yes • . 

Q Did you or ..did you not understand that you were not 

req-µired to tnkc -the stru1d as c. witness? 

A Yes • 

.-
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Q Did you understand that if you did not take the 
1 sta~d , it ~ould riot be held' against you? 

A (Through Intorpreter Asano) Yes, I heard. 

Q Did yo,f undorst!\?ld th2t you could make a St['. tement 

not under oath, in v1hich· case you would not be cr-a_,s 

examined by(the .Prosecution? 

LIEUTENANT ASANO: Will you repent the quest.ion, 

please? 

(Question read.) 

· COLONEL CLARKE: I Y1ill withdraw the question. 

Q (By Colonel Clarke) Did you understand that you 

have the privilege of making a stnt ement not under"c>ath? 

A (Through Interpreter Asano) Yes. 

Q In \"lhich case you nould not be subject to cross 

examination? 

A Yes. 

Q Did you understand- that you coulq have a stat ement 

made to the Court through the Counsel? 

MAJOR KERR: If the Commission please , I ~ould like 

the record to show tpat the Prosecution.does not concede 

that the statements which counsel ·is making, or the 

statements which are inferred in his questions of this 

witness at this time, necessarily sta.te rules that bind 

upon this CoJPI!lission. We s~e no harm in asking the ques­

tion, but \"le certainly do not concede that ~11 of these 

·rules of necessity apply to this Commission. 

GENERAL REYNOLDS: The comments of Prosecution ore 

CoW1Sel may proceed. 
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LIEUTENANT AS~NO: Will you -re, eat the question, 

(Question read.) 

A '(Through Interpreter Asanor Yes • . 
. ... 

Q (By 0-'0lonel Clarke) · Understa.ndjng these rights·, 

what do you choo·se to do? .,, 

A To testify on my own accord. 

GENERAL REYNOLDS: Proceed. 

COLONEL CLARKE: Now, may we have the last ques­

tion before the recess? 

(The question and answer referred to were read by 

the reporter as follows:) 

"Q What did ·you do upon learning that a large 

numbor of the navy had r·~mained in Manila? 

"A I heard this, so I immediately sent an order · 

to the himbu Shudan. The order was to the effect 

that, ".fn accordance with our origi'nal plan, to' 

·evacuate immediately n!tl the novy troops from 

Manila • 11 • 

Q 
' 

(By Colonel Clarke) When vms the Shimbu Army 

Group organized? 
-

A (Through Major Pratt) In the latter part of Decem-

ber. 

Q Were any orders givon to the Shimbu Army GP6up 

upon activation, concerning the naval land troops in 

Manila?. 

A At the tim6 thnt the Shimbu Group was organized, 

the facts concerning Manila were included in the order, 

and on the 2nd day_ of January, when the commanding-officer 
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of the Shimbu Group came to Fort McKinley, I reminded 

him of this matt~r • .And after that, wo had training on 

-a scale· model and I fully instructed him as to the Manila 

situation -- I instructed the Deputy Ch~·er_of Sta!f·, 

'tonUila. And the Shimbu Group fully informed Admiral 

...... ~wa:buchi of these plans, · and ., he should have· been ·fully 

cognizant of them. 

COLONEL CLARKE: May we have that answer r ead back, 

please? 

(Answer read.) 
., 

Q (By ·colonel Clarke) Was your headquarters at Fort 

McKinley on January 2? 

A (Throug'i1 Ma jor Pratt) After December 26, Fort 

McKinley was no longer my headquarters. My headquarters 

were at Ipo. But on th~ 2hd of January, I crune to Fort 

McKinley to meet General Yokoyama , the commander of the 

Shimbu Group, and I came there to discuss thes e matters 

with him. 

Q · Then instead of General Yokoyama coming to see you 

at Fort M?Kinloy on January 2, you went to see him; is 
.......

that correct? 

A Yes , becaus e General Yokoyama wns at Fort McKinley'; 

I crune -from my headqUarters in Ipo to meet him there. 

Q Before recess, the last recess, you stated that'"' 

upon receipt of the . information that naval troops had 

not evacuated Manila, you sent on urgent message to 
I 

Shimbu, is that correct? 

A Yes~~-~ On the 13th of February, from Bagufo, I . sent 

a message to ··General Yokoyama, commander of the Shimbu 
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Qroup,- stating that 'the navy wil_l withdraw from Manila 

immediately. 

Q _Pid you receive any answer from Shimbu? . 

A I didn't rcce1ve a direct reply..-t:~ my orders. How-

ever, I received a report from General Yokoyama that on 

the 14th _or 15th, I belieye, that a part of his forces 

were advancing on the rear of the U.S. forces at 

Novalichos and Maraquina ,' so that the navy troops could 

withdraw from Manila. 

Q During the period of your command of th~ 14th Army 

Group, between the dates of 9 October 1944 and the date 

of your ·surrender, did you knov1 of any mistreatment of 

the civilian population in Manila? 

A I knew nothing about mistreatment of civilians . 

in Manila. 

Q During the same period of time did you r eceive arty 

report from your subordinates to the effect that the 

civilian population in Manila was being mistreated? 

A I did not . receive any reports concerning mistreat-

ment of civilian~ in Manila • 
. 

Q Did you receive any reports on this subject from 

Tokyo'? 

A I did ·not receive c report on the mistreatment of 

_civilians in Manila, but I did receive n r eport concern­

ing, an order concerning the Spanish citizens in Manila 

from Tokyo, and I was ordered.,·to investigate t!1is mntte~; 

. ...-S_o .L sent n mes sage to the Shimb:u Group telling them to . _.,. 

' .. conduct an investigation and report it ~o me immediately. 

Q When did you receive this communication from Tokyo? 
·~-. , .. 
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A In the firs~ part or April • . 

Q Af~~r you had directed the Shimbu hendquar~ers 

to investigate this matter, did Shimbu report back to 

.y-ou? 

A . About one week l a t er I received a r eply from the 
- ·. 

Shimbu Group s aying that they had made various inves tiga-. . . 
tions but had not been o.ble to find att anything, but 

they would continue .to investigat e . 

Q Was Shimbu able to complet e that investigation? 

A They . made various a ttempts a~ investigation, but 

wer e not able to determine anything. 

Q Did you mako any ~ port t o Tokyo r egarding this 

incident? 

A I s ent a message via the Southern Ar my that I had 
..~. 

inves~lgated, but was · \lllable to det ermine anything . 

Q Did you issue any instructions or orders for the 

destruction -of buildings and other property in the City 

of Me.nila? · 

A I never iss~~d such an order, but I did order the 

destruction of the militarily important bridges on the 

road from Lingayan to Aparri and in between----Manila end 

Bato.ngas. 

Q Will .you describe again the bridges you ordered 

to be destroyed? 

A I ordered the destruction of the bridges on the 

main road from Lingayan to Manila to Batangas b~ ·reason 

of military necessity. 

Q Did you receive m1y r eport from any source whatso-

e~r · to the effect that buildings and other property was . • . 



boing destroyed int,~ City of Manila? 

A - No, I absolutely did not r eceive such r eports. 

~- Q D.id you nt q.ny timo issue rmy orders directing 

the .killing or noncombatant civilians? 

A Absolutely not • 

. Q Did you r eceive a r eport from nny_source whatsoever 
~ 

· to th€ effect thnt noncomboto.n-t civi°lia.ns wer e being 

killed or r nped by J apnnes e troops in the City of Monila? 

A I never r e ceived such n r eport. 

Q Did you lalov1 or did you r eceive a r eport to the 

effect that any of your subordinate connnanders had ~ 

issued· any orders directing the killing of noncombat ant 

civilinns in the City of Manila? 

A I have never heard of it. 

Q Did you nt nny time is sue ~.n order directing the 

execution of American prisoners of war? 

A Absolutely not. 

Q Di_d you r e·ccive ony r eports to the effect that your 

subordinate officers hnd issued a.ny ·orders of that kind? 

A No. 

Q Did you r eceive nny r eport from any source whatso-
' 

ever that Jnpc.nese soldiers had or w~r e killing American 

prisoners of wnr? 

A No. 

Q Did you make nny inspection of the prisoner of 

war camps or internfuent canps in the Philippines? 

.INTERPRETER PRATT: Will you read the 'quostion back? 

(Question rend.) 

THE WITNESS: No. 
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Q (By Colonel Clar~e) Did you ever visit Santo 

Tomas? 

~A No. 

Q Did. you ever vtsit the tabnnatual'l prisoner of war 

crunp? 

A No. 
Q Why were no inspections or visits made by you to the 

. 
prisoner of war camps or the internment crunps? 

A Shortly after my a.rr:K'hl the U. s . troQps landed 

on Leyto, and the Leyte operation took place , and aftor , 
that came the defens e of Luzon, nnd I was nbs~ed day 

and night in planning for the def ense o uzon. I had 

to concentrate on tactical matters nnd, consequently, I 

had no spare time to look into anything else . 

Q What was your policy with x espcct to prisoners of 

war and prisoner of ,war camps? 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will r ecess for 

ten minutes. 

(Short r ecess.) 

.. 
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GEJ!l,' L REYNOLDS : The Commission 1s in session. 

The reporter -will p],.eas·e read the last question. 

(Q~estion read) 

INTERPRETER PRATT: -That quest~on was not answered. 

GENERAL REYNOLDS: -That question was not ans_wered, 

as I recall. 

(Translated by Interpreter Pratt.) 

A (Through Interpreter Pratt) · My policy was tha t 

they should be treated exactly the same as officers, non­

commi~sioned officers and enlisted -men of the Japanese ' 

armed forces. 
..,­

(By Colonel Clarke) Did General Kou makEl_any reports 

to you concerning the condition in the prisoner of war and 

interment camps? 

A General Kou made two verbal reports to me. In the 

reports I recall that he mentioned the food situation but 

I don't remember anything else about them. 

Q When were these oral reports made to you? 
0,---

A In the middle of October and either in the latter 

part of November or the early part of December. 

Q Did General Kou make any written :r:-eports to your 

headquarters concerning conditions in the prisoner of war 

and internment camps? 

A The writt~n reports were .just monthly reports. 

Q When were these reports rendered to your--headquarters? 

In which months, if you know? • 

A He made the monthly reports in October and November. 

Q What did General Kou report as to conditions in these 

reports? 



A These monthly reports were fixed forms, but I do 
... 

not recall exac~ly what they had to. say. 

Q . . Did General Kou in either the oral or written 
. 

reports report unfavorable conditions except fpr the food 

s;1.tuation? 

A Nothing in parti.pular. 

Q What was the general food· situation in the Philippine 

Islands between October 1944 and February 1945? 

A The general situation was that there was a definite 

deficiency of -food. 

Q Was there any difference in the quality or ~uantity 

of the food or the rice ration to the Japanes e soldier a.nd 

to the prisoners of war or internees? 

A I ordered that they should be the same both in 

quality and in quantity. 

Q There has been test~ ony in this case to the effect 

that the quality and the quantity of the food to the 

prisoners of war and the internees were less than that 

· furnished to Japanese army troops. Do you know anything 

about that? 

A I had ordered that they would be absolutely the 

same quality apd quantity and I never received any reports 

to the contrary. 

Q · Did you take any steps to remedy ·the food situatio~ 

in general? 

A Since there was a general lack of food in the 

Philippine Isiands I frequently sent requests to the 

Southern Army for. the importation of food from outside. 

·Q Did you receive _any food pursuant to that request? 
,,, 
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A I heard several times that some was coming, but 

they were always attacked on the way by American airplanes 

or submarines. But in early November .a ship did. arrive. 

Q Did you take any other steps to procure food?_ 

A I _ordered the Finance and Intendance Section to 

buy' rice in the Central Luzon area, . that is,_1;he Cagayan 

Valley. 

Q Did you procure any ric~ through this -method? 

A I ordered the rice to be collected in Central Luzon 

and some was collected,_but it was lost due to the U.S. 

·attack and attacks by tb e guerrillas. And, furthe rm~re , 

because of a lack of transp9rtation, only a very little 

was obtained. 

Q Did these acts on your part alleviate the food 

situation in general? 

A It was unavoidable but the situation became increasing-

ly worse. 

Q Did you order the massacre of approximately 150 

American prison~rs of war at Palawan? 

A Absolute'ly I did not order the execution of American 

prisoners on Palawan • 

.Q Did you receive a report from any source whatsoever 

that approximately 1,0 American prisoners of war had been 

executed on Palawan?_ 

A I neither ' received reports nor heard anything 

about this incident. 

Q Were the airfield construction units stationed at 

Palawan in December . of 194~ under your command? 

A The constructi'oo units that were there at ·that time 

I 
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were not in my command. They were lr the 4th Air Army. 

Q 'If these prisoners of war were working under one 

of these airfie!d construction units would the prisoners of 

· war -t>e under. your command? 

·. INTERPRETER f>RATT: May I have the question? 

(Question· read) 

A They would not be attached to my command~ 

Q (By Colonel Clarke) Was there a prisoner of war 

camp at Palawan? 

A There was none. 

Q Did you order the execution of three prisoners of 

war on Batan Island? 

A I absolutely did not order an e xecution on Batan 

Island. 

Q Did you ever order the execution of American 

prisoners of war at any place or at any time? 

A Absolutely not. 

Q Did you receive an reports conc erning the execution 

of three prisoners of war at Batan? 

A No. 

Q Did you receive a report of the execution of American 
... 

prisoner~ of war at ··any .l3'la ce in the Philippine Is.lands a t 

any time? 

A I never eceived such reports. 

Q Did you order or permit Red Cross packages which were 

to be delivered to prisoners of war to be opened by any 

Japanese soldier and the contents or any part of them to be 

taken therefrom? 

A I have neither permitted it nor ordered it. 
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Q Have you ever heard of any Red Cross packages being 

rifled by Japanese arbed forces? 

A No. 
-

Q Did you at any time have your headquarters in anr. 

building in . the City of Manila? 

A I have never had my headqu.~rters in a building in 

Manila. 

Q Were !:1!1.Y prisoners of war transported t o Japan in 

the month of December, 1944? 

A Yes , ther e were. 

Q Who ordered the transfer of the prisoners of war, ., 

and v,ho had charge of the transportation? 

A Ther e vms nn order from Tokyo through the Southern 

Army Command to transport these prisoners. When the move­

ment was on l a nd , it was under the direction of the line 

of communications commander, and if it was aboard ship it 
' 

v,ould be under the 3rd Mari time Transport Command of the army. 

Q Was the Maritime Trans port Command under you in December, 

1944? 

A In December, the .3rd Marine Transport Group was not. ' 

under my command, 'but in the middle of January of this year 

. it came under my command. 

Q Did you ~cceive any instructions concerning the disposi-

tion of civilian internees? 
~ 

A Yes. 

Q From v1hom were those instructions received, and what 

did they provide? 

A They came from Tokyo, through the Southern Army Command. 

If the enemy should come, and'~f the enemy approaches and the 

.-
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conditions becooe unavoidable, ?'ou will release them." 

.·Q Did you issue f'..IlY 
1 
orders pursuant: to those instruc-

tions? 

A Yes. 

Q )Vhat were your orders? 

A My iP$tructions were that if the United States troops 

. landed, · a roster of nll the prisoners was to be· made up 

and turned over to a third power, · a neutral power, and . 

that one month's supply of . rations should be prepared to 

be · left vii th the prisoners. This list· of the prisoners 

was to be forwarded to the United States ~rmy, through a 

neutral power, and one oonth's supply of food would be 

left for tho prisoners. 

The order from Tokyo was that tho prisoners were 

to be relensed if the Americnns cpproached, but my order 

was thnt they were to be . released if the Americans lan~ed, 

and that one month's supply of provisions were t~ be left 

for them. 

However, since the time element in tho tw9 orders 

was different, I was rcprimnnded by the Southern Arrrr:,. 

Q To ~hom were tho rosters to be delivered? 

A They were to go through the neutral power, to ""tho 

United States Army. 

MAJOR PRATT:- This could be translated as "pro­

tective power." 

Q (By Colonel Clarke) Did you know or did you receive 

any report from any source whatsoever that American 

prisoners of war were subjected to beatings and to abuses? 

A (Thro?gh Major Pratt) I nev.er received such a repo~t. 
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Q Or that the housing conditions in the prisoner of 

war camps was inadequate, o.nd tho.t the sanitation 
~. 

facilities were poor?
' . 

A · I never received such n report~ 

Q Or that the medical supplies in the prisoner of 

war and internment coops wo.s inndequnt e? 

A No. 

Q Were the internees r eleased according to the pro-

visions of the order issued by you? 

A Yes. I hoard this l a t er, but the prisoners were 

r eleased in acco~dnnc e with my instructions . Not exactly 

as my instructions stat ed, but generally speaking they 

followed. that plan. 

GENERAL REYNOLDS: The r eporter is asked to r ead 

the l a~t two questions and their answers. 

(Questions and answers r ead.) 

Q (By Colonel Clnrke) How did the r eleas e of the 

internees differ ·from your order? 

A The en.mp commafi"der wns supposed to _turn over. the 

list of prisoners to the p~otecting power, nnd he thought 

tho.t the protecting power of the United States was the 

Swiss, and he asked the ambassador about it; bui he was 

unable to contact the Swiss Government, as the chief of 

staff related before ·. 

Q ·Did you receive any r eports relating to guerrilla 

activities? 

A t Yes. 

Q What was the nnture of the report? 

A After the .American landings on Leyte, the g~errilla 
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actions . increased more and more, and ;t became ·so that 
. ' 

they interfered with nilitary 1ope~o.tions at quite a few 

·plo.ces • 

. Q Did you ·issue nny orders or ta~e any action relating 

to guerrilla nctivit_ies? 

A On Octobe~ · ll of last year, at a conference with 

the chief of staff, vre discussed this matter, and I said 
" 

that armed guerrillas, those guerrilla's carrying weapons, 

must be suppressed by means of military action. 

Q Did you issue nn order to that effect? 

A Yes, I issued nn order for tho suppression of arced 

bandits. 

MAJOR PRATT: If the Commission please, the witness 

has made n specific point of using this ~erm of "armed · 

bandits" in contrast to the word adopted in Japanese of 

"guerrilla." I do not know just why he has, but he has 

mnde a specific point of adopting this word; 
. . 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

COLONEL CLARKE: Is there a Japanese word for . "guer­

rilla"? 

MAJOR PRATT: I have seen it appear in quite n few 

military orders and documents, written in a Romanization 

ot the word "gu~r-r illa. " 

COLONEL CLARKE: . As I understnnd, thei:_:~ is an 

origirn1l~es0 word, but thnt "guerrilla" is "armed 

bandit" in Japanese, so I ass\ltle that is the reason the 

~witness. used it. 

GENERAL REYNOLDS: The point is immaterial. Vie 

think the meaning is clear in both languages as to what is 

C3545 



. m0ant. 

Q (By Colonel Clarke) You stated that at . a confer­

ence you spoke of this natter to the chief of staff, ·or 

the chiefs of s tarn Which? . 

A (Through Major Prntt) This was a confer ence of the 

chiefs or· staff .of all the units. 
,· ' . -

Q I nm going t <2.,_.~e ff from Prosecution's Exhibit 4 

a paragraph, nnd this· 'par.agraph appears in Advatis 

Translation No. 50, dat ed 28 January 1945, of a document 

entitled "Philippin0 Operation Plan SUI!ll!lary," dated 1-1 

October 1944. ·The paragraph is number ·5 on page 4 of ~ 

the document. 

After I read it, I ·want you to tell mo whether or 

not that is the order referred to by you? 

GENERAL REYNOLDS: Hold up just a second. 

In order for us to identify the exhibit, is it 

possible to road the entire order, or is there some 

reason why you don't wish to do so? 

COLONEL CLARKE: It is about five pages long, sir, 

and this is tho only portion in her e which .has--onything to 

do with the particular activity. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

MAJOR PRATT: Will you read just the last part of 

that question'? 

(The portion referred to was rend by the reporter 

as follows:) 

"After I read it, I vmnt you to tell me whether or 

not thnt is the order referred to by you." 

I! 



. 

Q (By Colo~cl Clarke, continuing) "In view of the 

specia~ characteristics -of the Philippine operation, 

subvE:lrsive nctivities of the residents nnd ntto.cks ·in our 

r ear by airborne raiding forces must be considered. In 

order to avoid mistakes in conducting the oporntions, tal@ 

precautions ngninst arned guerrillas, subjugnte them 

quickly, and put, n stop ·to their activities." 

A (Through Major Pratt) This is n sUtll?lary of the 

methods of operations to be used, which I gnve to the 

assembled chiefs of stnff on October 11. 

GENERAL REYNOLDS: . Doe~ that compl et e hu, · answer to 

~that question? 

MAJOR PRATT: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess until 

8: 30 tornorrmv. 

(Whereupon, a t 1635 hours, 28 November 1945, the 

trinl wns adjourned until 0830 hours, 29 November 1945.) 

'j 
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